



Nuremberg Transcripts

Elwyn B. Robinson Department of Special
Collections

9-12-1941

Evidentiary Document: NO 3416

International Military Tribunal

[How does access to this work benefit you? Let us know!](#)

Follow this and additional works at: <https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts>

Recommended Citation

International Military Tribunal. "Evidentiary Document: NO 3416" (1941). *Nuremberg Transcripts*. 94.
<https://commons.und.edu/nuremberg-transcripts/94>

This Court Document is brought to you for free and open access by the Elwyn B. Robinson Department of Special Collections at UND Scholarly Commons. It has been accepted for inclusion in Nuremberg Transcripts by an authorized administrator of UND Scholarly Commons. For more information, please contact und.commonslibrary@und.edu.

TRANSLATION OF . . . DOCUMENT NO. NO - 3416
OFFICE OF CHIEF OF COUNSEL FOR WAR CRIMES

The Chief of the Security Police and
of the SD
Diary No. 21 B/ 41 Top Secret IV a 1c

Berlin, 12 September 1941

(stamp)

TOP SECRET

250 copies
210th copy

Subject: Directives for the Kommandos of the Chief of the Security Police and of the SD to be placed in the PW camps (Stalags) and PW transient camps (Dulags).

Reference: Decree of 17 July 1941 Diary No. 21 B/41 top secret - IV A 1c Commitment order No. 8

Enclosures: 1 stitched enclosure

As an appendix to my above-mentioned decree I am sending for your information and attention a supplement of the directives for the Kommandos of the Security Police and of the SD to be placed in the PW camps.

This supplement has been worked out in agreement with the OKW Department Prisoners of War. The commanding Officers of the PW camps and transient PW-camps are being informed by the OKW.

Distribution:

To the

Commanding Officer of the Security Police
and of the SD -

Cracow

"

-

Radom

"

-

Warsaw

"

-

Lublin

To all

Gestapo Regional Headquarters

TRANSLATION OF DOCUMENT No. NO -3416
CONTINUED

(page 2 of original)

For information:

To the Reichsfuehrer SS and Chief of the German Police
To the Chief of the Security Police and of the SD
To the Office Chiefs I, II, III, IV, V, VI and VII
To the Referates IV D and IV D 3
To all Senior SS and Police Officials.
To all Inspectors of the Security Police and of the SD
To the Commander of the Security Police and of the SD
in the Government General Cracow
To the Commander of the Security Police and of the SD
in the Westmark Metz
To the Commander of the Security Police and of the SD
for the Occupied Norwegian territories Oslo
To the

Einsatzgruppe A
Sonderkommando I a
" I b
Einsatzkommando II
" III

Einsatzgruppe B
Sonderkommando VII a
" VII b
Einsatzkommando VIII
" IX

(page 3 of original)

Einsatzgruppe C
Sonderkommando IV a
" IV b
Einsatzkommando V
" VI

Einsatzgruppe D
Sonderkommando X a
" X b
Einsatzkommando II
" III

Seputy:

Seal of the Gestapo

signed: MUELLER
Certified
Signed WOLFERT
Office employee

(stamp)

~~TOP SECRET~~

Office IV

Supplement of the
Directives for the Kommandos
of the Security Police and of the SD
to be placed in the PW camps (Stalag).

1.) In the directives dated 17 July 1941, I have repeatedly pointed out the fact that it is the duty of the Einsatzkommandos of the Security Police and of the SD to specify in general not only the suspicious elements but also those reliable individuals who can be considered for the re-construction of the Eastern territories.

I point out again that both duties
are of equal importance.

In order to obtain as comprehensive a survey as possible of the total activity of the Einsatzkommandos, I order that in the weekly report demanded figure 4 in particular (number of the persons found to be trustworthy) be considered.

PW's found to be trustworthy, who were formerly in a leading position in the Soviet Russian economic life are to be listed by name giving their branch and their last place of work wherever possible.

2.) I point out again that in the decisions to be made the nationality in particular is to be taken into consideration.

Ukrainians, White Ruthenians, Aserbaidshaniens, Armonians, North Caucasians, Georgians,

(page 2 of original)

members of Turkish peoples in general are only to be designated as definitely suspect and further to be treated in accordance with the directives, if in the individual case it is actually a question of fanatical Bolsheviks or political commissars or other dangerous officials.

It is to be borne in mind that the Turkish peoples in particular often have an absolutely Jewish appearance and that circumcision alone is not of itself proof of Jewish descent (e.g. Mohammedans).

TRANSLATION OF . . . DOCUMENT NO. NO - 3416
CONTINUED

(page 2 of original, cont'd.)

3.) The term "intellectual" cannot be interpreted according to European standards.

The simplest most primitive Soviet Russian illiterate person can be more dangerous in his political fanaticism than, for instance, the Soviet Russian engineer who by reason of his ability and of his political attitude adopted for the sake of appearances, could study at Soviet Russian universities, but whose inner connection with the Bolshevik System was only superficial.

In this connection professional revolutionaries, authors, editors, Komintern officials, etc., are rather to be regarded as intellectuals in the first place.

4.) The Soviet Russians found to be definitely "suspect" are to be reported to this office without delay as ordered in the directives dated 17 July 1941 - . After receipt of the confirmation of execution the carrying out of the measures ordered is to begin without delay.

(page 3 of original)

A longer custody in the camp in question is to be avoided for obvious reasons.

Finally, I point out once more that the executions may in no case take place either in the camp or its immediate vicinity.

It is understood that the executions are not public. Spectators may not be admitted as a matter of principle.

5.) Finally I make the following once again a special duty of the leaders and members of the Einsatzkommandos:

outstanding conduct whilst on and off duty
harmonious relations with the camp commanders,
careful investigation work.

signed: HEYDRICH

Certified

Seal of the Gestapo

signed WOLFERT
Office employee

TRANSLATION OF : DOCUMENT NO. NO - 3416
CONTINUED

CERTIFICATE OF TRANSLATION

5 January 1948

I, Idy SIEBLER, Civ. No. 20 104, hereby certify that I am a
duly appointed translator for the German and English languages
and that the above is a true and correct translation of
the document No. NO - 3416.

Idy SIEBLER
Civ.No. 20 104.

DOCUMENT NO. NO - 3416

OFFICE OF CHIEF OF COUNSEL
FOR WAR CRIMES

Der Chef der Sipo und des SD Berlin, den 12. Sept. 1941

B.Nr. 21 B/41 g Rs, IV a l c

Stempel: Geheime Reichssache ! 250 Ausfertigungen
210. Ausfertigung

Betr.: Richtlinien fuer die in die Stalags- und Dulago abzustellenden Kommandos des Chefs der Sipo und des SD.

Vorg.: Erlass vom 17.7.41 B.Nr. 21 B/41 g Rs - IV A 1 c
Einsatzbefehl Nr. 8

Anlg.: 1 geheftete Anlage.

Im Nachgang zu meinen vorbezeichneten Erlass ueberweise ich eine Ergaenzung der Richtlinien fuer die in die Stalags abzustellenden Kommandos der Sipo und des SD zur gefl. Kenntnisnahme und Beachtung.

Diese Ergaenzung ist im Einverstaendnis mit dem OKW.-Abteilung Kriegsgefangene - ausgearbeitet worden. Die Kommandeure der Kriegsgefangenen - und Durchgangslager werden durch das OKW verstaendigt.

Verteiler:
An den

Kommandeur der Sipo und des SD E_r_a_k_a_u

" R_a_d_o_m

" M_a_r_s_c_h_a_u

" L_u_b_l_i_n

An alle Staatspolizei-leitstellen

Nachrichtlich:

(Seite 2 des Originals)

Nachrichtlich:

In den

Reichsführer-SS und Chef der Deutschen Polizei

In den

Chef der Sipo und des SD

In die

Amtshöfe I, II, III, IV, V, VI, und VII

An die

Referate IV D und IV D 3

In

alle Hohen SS- und Polizeiführer

In

alle Inspektoren der Sipo und des SD

In den

Befehlshaber der Sipo und des SD
im Generalgouvernement

Erlaßkau

In den

Befehlshaber der Sipo und des SD
in der Westmark

Motz

In den

Befehlshaber der Sipo und des SD
f.d. besetzten norwegischen Gebiete

Oslo.

In die

Einsatzgruppe 1

Sonderrkdo. Ia

(Seite 2 des Originals - Fortsetzung)

Sonderkdo. Ib

Einsatzkdo. II

" III

Einsatzgruppe B

Sonderkdo. VII a

" VII b

Einsatzkdo. VIII

" IX

(Seite 3 des Originals)

Einsatzgruppe C

Sonderkdo. IV a

" IV b

Einsatzkdo. V

" VI

Einsatzgruppe D

Sonderkdo. Xa

" X b

Einsatzkdo. II

" III

In Vertretung:

goz.: M u c l o r

Siegol:

Begläubigt:

Geheime Staatspolizei (L.S.) goz.: Wolfert

Geheimes Staatspolizoi- Kanzleiengestellte
amt

(Seite 4 des Originals)

Stempel: Geheime Reichssache !

Amt IV

Ergänzung der Richtlinien

die in die Stalags abzustellenden

Kommandos der Sicherheitspolizei und des SD.

- 1) In den Richtlinien vom 17.7.41 habe ich wiederholt darauf hingewiesen, dass es Aufgabe der Einsatzkommandos der Sicherheitspolizei und des SD ist, nicht nur die verdächtigen, sondern auch diejenigen zuverlässigen Elemente allgemein, die fuer den Wiederaufbau der Ostgebiete in Betracht kommen koennen, aufzufuehren.

Ich weise erneut darauf hin, dass die eine Aufgabe so wichtig ist wie die andere.

Um einen moeglichst umfassenden Ueberblick ueber die Gesamttaetigkeit der Einsatzkommandos zu erhalten, ordne ich an, dass in der angeordneten woechentlichen Berichterstattung insbesondere die Ziffer 4 (Zahl der als unverdächtig ausgesmittelten Personen) besonders zu beachten ist.

Als unverdächtig aufg stellte Kriegsgefangene, die sich worden im sowjetrussischen Wirtschaftsleben in leitender Position befanden, sind unter Angabe ihrer Branche und ihrer letzten Arbeitsstaette moeglichst

(Seite 4 des Originals - Fortsetzung)

namentlich aufzufuochren.

- 2) Ich weise erneut darauf hin, dass bei den zu treffenden Entscheidungen insbesondere auf die volkische Zugeworrigkeit Bedacht zu nehmen ist.

Ukrainer, Weissruthenon, Asorboidschane, Armenier, Nordkaukasier, Georgier, Angehoerige der

(Seite 5 des Originals)

Turkvoelker schlochthin sind nur dann als einigzeitig verdächtig zu bezeichnen und nach den Richtlinien weiter zu behandeln, wenn es sich bei ihnen im Einzelfalle tatsaechlich um fanatisch eingestellte Bolschowisten, um Polit-Komissare oder um sonstige gefährliche Funktionare handelt.

Zu beachten ist, dass insbesondere die Turkvoelker oftmals ein durchaus juedisches Aussehen haben und dass die Beschuldigung allein noch nicht ohne weiteres den Beweis einer juedischen Abstammung darstellt. (z.B. Mohamadaner).

- 3) Der Begriff "Intellogenzer" darf nach europaeischen Gesichtspunkten ausgelegt werden.

Der einfachste, primitivste sowjetrussische Alphabet kann in einem politischen Fanatismus gefährlicher sein, als z.B. der sowjetrussische Ingenieur, der zwar auf Grund seines Kenntnisses, seines zur Schau getra-

(Seite 5 des Originals - Fortsetzung)

genen politischen Einstellung sowjetrussische Hochschulen besuchen konnte, dessen innere Verbundenheit mit dem bolschewistischen System aber nur eine ausserliche war.

Als Intellektanzler sind vielmehr in diesem Zusammenhang die Berufsrevolutionäre, Schriftsteller, Redakteure, Komintern-Angehörige usw., in erster Linie zu betrachten.

- 4) Die als endgültig verachtig ausgemittelten Sowjetrussen sind ohne Vorzug - wie in den Richtlinien vom 17.7.1941 angeordnet - anhänger zu stellen. Nach Eingang der Exekutionsbestätigung ist weiter ohne Vorzug mit der Durchführung der angeordneten Massnahmen zu beginnen.

(Seite 6 des Originals)

Eine längere Verwehrung in dem betroffenen Lager ist aus naheliegenden Gründen zu vermeiden.

Schliesslich weise ich erneut darauf hin, dass die Exekutionen auf keinen Falle weder im Lager noch in dessen unmittelbarer Nähe durchgeführt werden dürfen.

Es versteht sich von selbst, dass die Exekutionen nicht öffentlich sind. Zuschauer dürfen grundsätzlich nicht zugelassen werden.

(Seite 6 des Originals - Fortsetzung)

- 5) Ich mache den Leitern und den Ingohoerigen
der Einsatzkommandos schliesslich erneut zur beson-
dern Pflicht
hervorragendes Auftreten in und ausser Dienst,
bestes Einvernehmen mit den Lagerkommandanten,
sorgfaeltige Ueberpruofungsarbeit.

gez.: H o y d r i c h

Siegel: Beglaubigt:

(L.S.) gez.: Wolfg a t

Geheime Staatspolizei Kanzleiangestellte
Geheimes Staatspolizei-
Amt

" A CERTIFIED TRUE COPY "

- 7 -
B N D